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VOORLOPIG VERSLAG 
Vastgesteld 12 oktober 1982 

De vaste Commissie voor Economische Zaken' heeft de eer hierbij van 
haar voorlopige bevindingen omtrent dit in haar handen gestelde ontwerp 
van wet als volgt verslag uit te brengen. 

1. Algemeen 

De leden van de fractie van de P.v.d.A. wensten allereerst uit te spreken 
dat zij gelukkig zijn met de indiening van het onderhavige wetsontwerp. De 
voorlopige Algemene Energieraad heeft zich, door de vele grondige en 
toch actuele adviezen die hij heeft uitgebracht, van grote waarde betoond 
voor het energiebeleid. Het huidige wetsontwerp, dat ingevolge artikel 87 
van de Grondwet de wettelijke grondslag biedt voor een Algemene 
Energieraad, brengt naar de mening van de hier aan het woord zijnde 
leden terecht tot uitdrukking dat dit college in een blijvende behoefte weet 
te voorzien. 

Toch wensten de hier aan het woord zijnde leden wel een kanttekening te 
plaatsen bij en vragen te stellen over het voorliggende wetsontwerp. 

De uitbreiding van de taak van de Algemene Energieraad ten opzichte 
van die van de voorlopige Algemene Energieraad achtten de leden van de 
P.v.d.A.-fractie een goede zaak. Zij hadden er begrip voor dat de taakom-
schrijving van de raad op een enkel punt ruim, iets vaag, geformuleerd is 
om daarmee te voorkomen dat de werkzaamheden van de raad in de 
toekomst te veel zouden worden beperkt. Mag, zo vroegen deze leden, er 
niet van worden uitgegaan, gelet op artikel 41 tweede lid van de Wet op de 
Bedrijfsorganisaties, dat de energiecommissie van de SER zich uitdrukkelijk 
ertoe zal beperken het energievraagstuk uitsluitend vanuit een sociaal-eco-
nomische invalshoek te benaderen? Zou, zo vroegen deze leden, de 
Algemene Energieraad, gezien zijn ruime taakstelling, niet mede tot taak 
moeten krijgende Ministervan advies te dienen over de vraag hoe proliferatie 
van adviezen en overlappingen van adviezen resp. van taken van commissies 
kunnen worden voorkomen? 

Is het niet wenselijk, zo vroegen deze leden verder, de raad te vragen 
over enkele jaren te rapporteren in hoeverre de «energieadvieswereld 
gestroomlijnd» is, en welke verbeteringen verder mogelijk zijn? 
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De leden van de P.v.d.A.-fractie konden ermee instemmen dat het aantal 
leden van de AER ten opzichte van de voorlopige raad wordt verhoogd ten 
einde de samenstelling van de raad te kunnen verbreden. Zij stelden er 
echter wel prijs op van de Minister te vernemen op welke wijze hij de 
gewenste breedte van de samenstelling van de raad door zijn benoemings-
beleid wenst te realiseren. De hier aan het woord zijnde leden gingen ervan 
uit, dat de breedte van de samenstelling bevorderd zal worden door een 
benoemingenbeleid, dat er enerzijds op gericht is de uiteenlopende maat-
schappelijke visies in de raad te doen vertegenwoordigen en anderzijds 
gebaseerd wordt op de wenselijkheid, dat het energievraagstuk mede 
vanuit de verschillende facetten van het algemeen belang (milieu, ruimtelijke 
ordening, werkgelegenheid, consumentenbelang etc.) zal worden benaderd. 

Kan de Minister uiteenzetten waarom beslotenheid van de vergaderingen 
van de raad regel is en openbaarheid uitzondering? 

De leden van de C.D.A.-fractie stemden in met het voorstel tot het 
instellen van een permanente Algemene Energieraad. De verbreding van 
de taakstelling van de permanente raad ten opzichte van de nu functione-
rende voorlopige raad stuitte op geen principiële bezwaren van de zijde 
van genoemde fractie, doch riep wel enkele vragen op waarvan de beant-
woording voor de uiteindelijke beoordeling van belang geacht werd. 

Vreest de Minister niet dat een nagenoeg onbegrensde taakverruiming 
tot een aanzienlijke uitbreiding van de werkzaamheden van de Algemene 
Energieraad zal leiden? Wat betekent dit voor de personele bezetting van 
het secretariaat? Acht de Minister het niet van belang om zelf enige nadere 
aanduiding te geven omtrent de te stellen prioriteiten in de werkzaamheden 
van de raad? 

Moet uit de laatste zin op blz. 8 van de memorie van toelichting, waarin 
tot uitdrukking komt dat een groter accent zal worden gelegd op de 
wisselwerking tussen het energiebeleid en de maatschappelijke context, 
afgeleid worden dat dit onderdeel in de toekomstige werkzaamheden van 
de raad naar het oordeel van de Minister hoge prioriteit zal dienen te 
krijgen? Wordt hierdoor het dubbelwerk met andere adviescolleges op 
hetzelfde terrein niet vergroot? 

De leden van de C.D.A.-fractie achtten het beschikbaar zijn van voldoende 
informatie over het doen en laten van de verschillende raden en mogelijke 
verbindingsschakels tussen de raden en de AER, bij voorbeeld door de 
benoeming van enkele personen in meer raden tegelijk, onvoldoende 
waarborgen om taakoverlappingen te voorkomen. Met de Raad van State 
waren zij van mening dat onvoldoende duidelijk is welke plaats de AER in 
het geheel van adviesinstanties op het gebied van de energievoorziening 
en het energiebeleid inneemt. 

Zij vroegen de Minister nader in te gaan op de vraag in hoeverre er in de 
huidige situatie sprake is (geweest) van dubbel werk en in hoeverre het 
bestaan van de diverse raden door de AER overbodig wordt gemaakt. 

De verhoging van het aantal leden van de AER wordt gemotiveerd met 
de noodzaak om nog meer dan in het verleden de uiteenlopende maat-
schappelijke visies in het werk van de raad tot uitdrukking te laten komen. 
Op welke wijze denkt de Minister de bredere samenstelling gestalte te 
geven? Vreest de Minister niet dat door deze verbreding de AER aanzienlijk 
aan slagvaardigheid kan inboeten? 

Node had de C.D.A.-fractie de advisering inzake relevante internationale 
energierapporten en -adviezen (zoals adviezen van de EEG, IEA, OESO e.a.) 
gemist. Moet dit ook tot het takenpakket van de AER gerekend worden? 

De leden behorende tot de fractie van de V.V.D. waren erkentelijk voor 
hetgeen de Minister op blz. 8 heeft geschreven over de coördinatie in de 
advisering van de verschillende op energiegebied werkzame colleges, maar 
bleven bezorgd over de mate waarin de coördinatie in feite zal kunnen 
worden bereikt. 
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Moet deze coördinatie nog geheel van de grond komen of is er reeds 
enige mate van coördinatie aanwezig? Is, zo vroegen zij, er reeds een 
wederzijdse melding van de onderwerpen die ter voorbereiding van een 
advies in behandeling werden genomen? Zijn er reeds personele unies en is 
er reeds overleg tussen voorzitters en secretarissen? Welke garanties kan 
de Minister geven dat de door hem beschreven verbindingsschakels ook 
metterdaad op korte termijn kunnen worden gerealiseerd? Kan worden 
meegedeeld hoeveel van de 20 beschikbare plaatsen benut moeten worden 
voor personele unies indien die methode zou moeten worden gekozen? 

De leden van de V.V.D.-fractie zouden, gezien het grote belang dat zij aan 
een goede coördinatie toekennen, gaarne door de Minister overtuigd willen 
worden dat de door hem genoemde instrumenten zo spoedig mogelijk en 
doelmatig zullen worden gehanteerd. 

De leden van de V.V.D.-fractie waren in feite van mening dat een advies-
college als een Algemene Energieraad voorlopig nog een zeer belangrijke 
taak zal hebben en dat daarom de omzetting van «voorlopig» in «blijvend» 
terecht door de Minister wordt voorgesteld. Zij konden zich verenigen met 
de uitbreiding van de taken ten opzichte van die van de voorlopige AER. 
Met name ten aanzien van het bewaken van de uitgangspunten en doelstel-
lingen van het energiebeleid, het wijzen op de consequenties voor het 
energiebeleid, die voortvloeien uit beleidsvoornemens op andere gebieden 
en het met elkaar in verband brengen van de verschillende deelgebieden 
waarop de met name genoemde advieslichamen actief zijn, kan de raad 
een belangrijke ondersteuning geven aan het energiebeleid dat door de 
Minister van Economische Zaken zal moeten worden geformuleerd. 

De leden van de fractie van D'66 hadden met genoegen kennis genomen 
van het wetsontwerp tot instelling van een Algemene Energieraad. Zij 
waren van mening dat het een goede zaak is dat aan het min of meer 
tijdelijke karakter van de energieraad nu een einde komt en dat taken en 
samenstelling van deze raad bij wet geregeld worden. 

De leden van deze fractie waren echter niet overtuigd door de motivering 
in de memorie van toelichting ten aanzien van het besloten karakter van de 
in te stellen raad, namelijk «voor het werk van de AER is mede van belang 
informatie die de leden uit hoofde van hun dagelijkse functie hebben 
verkregen en die niet zelden een vertrouwelijk karakter heeft». Deze leden 
konden niet inzien waarom deze overweging bij de AER zoveel meer zou 
gelden dan bij de vele raden, waarin sommige leden eveneens hun positie 
zullen bepalen op grond van vertrouwelijke informatie, zoals bij voorbeeld 
de SER en de Centrale Raad Milieu Hygiëne. Het feit dat de leden van deze 
raden die informatie ter vergadering niet ten volle kunnen benutten, 
belemmert het functioneren van deze raden niet, althans daarvan is de 
fractie van D'66 nooit iets gebleken. Zij waren dan ook van mening dat, 
wanneer tussen de leden doorgaans een «intensieve en diepgaande 
gedachtenwisseling» plaatsvindt, zoals in de memorie van toelichting 
hoopvol wordt opgemerkt, de overige leden in voorkomende gevallen 
begrip zouden kunnen opbrengen voor het feit dat bepaalde informatie niet 
in het openbaar weergegeven kan worden Daar het werkterrein van de 
raad zich blijkens de omschrijving niet vaak zal uitstrekken tot het terrein 
van contracten e.d., concludeerden deze leden dat dergelijke informatie 
slechts zelden bij de besprekingen van direct nut zou kunnen zijn. De fractie 
van D'66 hecht er dan ook aan dat de vergaderingen van de raad openbaar 
zijn. Deze fractie verwacht van deze openbaarheid een positief effect op de 
kwaliteit van de meningsvorming over energie. 

Blijkens artikel 4, 2e lid, en paragraaf 1.4 van de memorie van toelichting 
hebben de leden zitting in de raad op persoonlijke titel. De leden van de 
D'66-fractie waren het hiermee op zich zelf wel eens, doch achtten een 
evenwichtige samenstelling van de raad van groot belang, d.w.z. inbreng 
van deskundigheid vanuit verschillende achtergronden. Ook hier dringt een 
vergelijking met bijvoorbeeld de CRMH zich op. Een gewogen samenstelling 
van de raad is dan ook gewenst. De leden van de D'66-fractie vroegen zich 
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af of kan worden aangegeven of op vergelijkbare wijze als in de wettelijke 
regeling van de CRMH zo'n gewogen samenstelling van de AER gestalte 
zou kunnen krijgen. In de raad zou een inbreng vanuit de kring van verbruikers 
van energie een duidelijke plaats moeten krijgen; dit vloeit voort uit het 
belang van energiebesparing voor het totale beleid. 

Personen uit de kring van organisaties, die nu niet of nauwelijks in de raad 
vertegenwoordigd zijn, zoals verenigingen van groot- en kleinverbruikers 
van energie, midden- en kleinbedrijf en consumentenorganisaties zouden 
naar de mening van deze fractie in de raad zitting moeten hebben, resp. 
met een grotere vertegenwoordiging in de raad zitting moeten hebben. 
Daarnaast is het van belang dat gewaarborgd wordt dat de milieu-inbreng 
in de raad goed vertegenwoordigd blijft. Gegeven de innovatie-aspecten 
die het energiebeleid in zich draagt, zou tevens één plaats beschikbaar 
moeten zijn voor een lid met expertise in de sfeer van de apparatenindustrie, 
zo oordeelden deze leden. 

De leden van de P.S.P.-fractie konden instemmen met de wettelijke 
instelling van een Algemene Energieraad. Wel hadden zij nog enkele 
vragen. Zij achtten juist voor de energiesector een (middel)lange termijn-
planning van groot belang, ook met het oog op de daarmee verbonden 
industrie-politieke aspecten. Een jaarlijks opschuivend vijfjarenplan achtten 
zij een redelijke aanzet tot zo'n planning. Waarom de voor zo'n vijfjarenplan 
bijeen te brengen informatie te snel zou verouderen, in tegenstelling tot de 
informatie ten behoeve van de jaarlijks op te stellen begroting, ontging 
deze leden. Een nadere uitleg hieromtrent zagen zij graag tegemoet. 

De leden van de P.S.P.-fractie vroegen om een nadere aanduiding van de 
gewenste diversiteit in maatschappelijke achtergrond van de leden van de 
AER en van de criteria, die uit dien hoofde ten aanzien van kandidaat-leden 
worden gesteld. Deze leden merkten tenslotte op, dat zij sterk hechten aan 
het beginsel dat vergaderingen openbaar zijn en slechts in uitzonderings-
gevallen een vertrouwelijk karakter dragen. Zij vroegen welke specifieke 
redenen er zijn om in dit geval niet aan dat beginsel tegemoet te komen. 

De leden van de S.G.P.-fractie hadden met belangstelling kennis genomen 
van het wetsontwerp,maar waren nog niet geheel overtuigd van de 
noodzaak ervan. Ingrijpende ontwikkelingen op energiegebied hebben tot 
nu toe verhinderd de taak te bepalen van een permanent adviescollege. 
Zijn er in de toekomst geen ingrijpende ontwikkelingen op dit gebied te 
verwachten zodat de taakomschrijving zonder risico gegeven kan worden? 

De AER behoeft niet altijd pasklare adviezen uit te brengen, hij kan ook 
problemen signaleren zonder daarvoor oplossingen aan te dragen. Ligt het 
echter in de bedoeling, zo vroegen deze leden, dat vervolgens over deze 
problemen en eventuele oplossingen wel weer advies zal worden 
gevraagd aan de AER? 

De AER heeft ook tot taak aandacht te besteden aan de wisselwerking 
tussen het energiebeleid en overige maatschappelijke ontwikkelingen. De 
leden van de S.G.P.-fractie vroegen in hoeverre de raad hiermee op het 
terrein komt van de Stuurgroep maatschappelijke discussie energiebeleid. 

De leden van deze fractie vroegen voorts of de taken die de AER krijgt 
toebedeeld, niet kunnen worden overgenomen door het Ministerie van 
Economische Zaken en wel door het Directoraat-Generaal voor Energie. 
Deze vraag stelden zij mede gelet op het streven van de Minister het aantal 
adviesorganen te verminderen. Vervolgens vroegen zij naar de verhouding 
van de AER tot de REO met betrekking tot de door de laatste op te stellen 
meerjarenplannen, nu in de herziene taakstelling voor de AER het stellen 
van prioriteiten voor de opstelling van de meerjarenprogramma's is 
geschrapt. 

De leden van de S.G.P.-fractie vroegen tevens in welke verhouding de 
AER staat tot de voorgestelde organisatie van het energie-onderzoek zoals 
neergelegd in de brief van de Minister van Economische Zaken dd. 20 
augustus 1982 (17 100 XIII, nr. 144). 
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In de AER moeten uiteenlopende maatschappelijke visies tot uitdrukking 
komen, zo schrijft de memorie van toelichting. Dit riep bij deze leden de 
vraag op in hoeverre er sprake is van een vertegenwoordiging van belangen 
door de leden van de AER. Wat betreft de samenstelling van de AER is het 
belangrijk dat de leden goed op elkaar zijn ingespeeld. In dit verband 
vroegen deze leden of de regeling, dat elk jaar een kwart van de leden 
moet aftreden, daaraan geen afbreuk doet. 

De G.P.V.-fractie had begrip en waardering voor het feit dat nu wordt 
voorgesteld de voorlopige Algemene Energieraad een wettelijke basis 
te geven, conform het grondwettelijke voorschrift. Dat neemt echter niet 
weg dat de wenselijkheid als zodanig van een Algemene Energieraad in de 
memorie van toelichting niet overtuigend was aangetoond. De instelling 
van een nieuwe raad was naar het oordeel van deze fractie onvoldoende 
afgewogen tegen het opdragen van de onderhavige adviesfunctie aan 
andere, reeds bestaande lichamen. Weliswaar gaat het hier om het definitief 
maken van een voorlopige raad, maar juist bij definitieve installatie zal 
moeten gebeuren wat bij de installatie van een voorlopige raad begrijpelij-
kerwijs veelal achterwege blijft, namelijk de hiervoor genoemde afweging. 
De memorie van toelichting vermeldt wel dat in de voorlopige raad zelf een 
blijvende behoefte aan een meer permanent orgaan was vastgesteld, maar 
welk voorlopig lichaam zal zoiets niet stellen? Met name het opdragen van 
de gewenste brede advisering wees volgens de G.P.V.-fractie in de richting 
van de Energiecommissie van de Sociaal-Economische Raad. Het energie-
beleid heeft een zeer nauwe relatie met het algemeen sociaal-economisch 
beleid. Naar het oordeel van de G.P.V.-fractie was het kader van de adviestaak 
van de SER breed genoeg om een zinvolle adviestaak over energie-aange-
legenheden door de SER-energiecommissie mogelijk te maken. Een nog 
bredere adviesfunctie leek overbodig. In de memorie van toelichting wordt 
de taak van de Energieraad echter verbreed tot de wisselwerking tussen 
het energiebeleid en overige maatschappelijke ontwikkelingen. Is deze 
taakomschrijving niet zodanig breed, dat de Energieraad zich vrijwel 
oeverloos kan bezighouden met alle mogelijke verschijnselen in de samen-
leving? Met een beetje goede wil valt aan elk aspect van nieuwe maat-
schappelijke ontwikkelingen wel een energiecomponent te ontdekken. 
Bovendien kan toch worden verwacht, dat bij het mede-adviseren over 
maatschappelijke ontwikkelingen meer direct de levensbeschouwing een 
rol zal spelen dan bij een concreet omschreven onderwerp als het energie-
beleid? Zal dit er niet toe kunnen leiden dat de kans op sterk verdeelde 
adviezen toeneemt? 

Wanneer het opdragen van de adviestaak aan de SER-energiecommissie 
om andere redenen echter niet gewenst zou worden geacht (bij voorbeeld 
wegens het ontbreken van voldoende specifieke deskundigheid) is de 
instelling van een Algemene Energieraad met een beperktere taakstelling 
denkbaar. Wel zou daarbij zeer serieus moeten worden gekeken naar het 
opheffen van een aantal reeds bestaande adviesraden voor deelonderwerpen 
van het energiebeleid. De WRR heeft er in zijn rapport Externe Adviesorganen 
van de Overheid (1977 nr. 12) op gewezen, dat moet worden nagegaan of 
een adviestaak ook kan worden verricht door verbreding van de adviestaak 
van bestaande organen. Door samenvoeging en taakverbreding van de 
Elektriciteitsraad, de Mijnraad en de Raad voor het Energieonderzoek zou 
de nieuwe Algemene Energieraad toch kunnen worden gevormd? 

In de nu voorgestelde structuur blijven deze drie raden behouden. Maar 
wordt deze structuur niet onnodig gecompliceerd als voor een goede 
taakafbakening regelmatig werkoverleg nodig is en als sommige personen 
in meerdere raden tegelijk zullen moeten worden benoemd? 

Nog op een ander punt had de G.P.V.-fractie bezwaren tegen de voorge-
stelde structuur. De nieuwe raad zou de bevoegdheid moeten krijgen om 
de overheid ook van advies te dienen over de inhoud van de adviezen van 
andere externe adviesorganen. Is het echter geen zeer ongelukkige con-
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structie als adviesorganen ook eikaars adviezen moeten gaan becommen-
tariëren? Kunnen zo de adviestaken niet eindeloos worden uitgebreid? Is 
hier enige begrenzing wel mogelijk? Zal dit bovendien de beleidsvoorberei-
ding niet nog meer gaan vertragen dan nu al het geval is? Zal de integratie 
van het beleid niet veeleer bij de overheid zelf dienen plaats te vinden in 
plaats van bij de adviesorganen? 

De G.P.V.-fractie wees er voorts op dat in het eindadvies van de Commissie 
hoofdstructuur rijksdienst was voorgesteld om de instelling van externe 
adviesorganen te laten geschieden door horizonwetgeving. Waarom is 
deze aanbeveling in dit geval niet gevolgd? 

De G.P.V.-fractie kon ermee instemmen dat de leden van de raad op 
persoonlijke titel zullen worden benoemd. Het immobilisme bij een 
eventuele opheffing van de raad kan daarmee aanmerkelijk worden 
verminderd. Wel wilde deze fractie nader worden geïnformeerd over de 
criteria die bij de benoeming zullen gelden. 

2. Artikelen 

Artikel 3 

In het vierde lid staat: «De raad laat Onze Minister jaarlijks vóór 1 
februari van zijn gevolgen blijken » De leden van de P.v.d.A.-fractie 
namen aan dat hier «gevoelens» zou moeten staan en dat die vergissing 
verbeterd zal worden. 

De fractie van D'66 vroeg zich af of deze jaarlijkse evaluatie niet beter op 
1 oktober beschikbaar zou kunnen komen, zodat zij een rol zou kunnen 
spelen in het openbaar debat in de Kamer over de begroting. 

Artikel 6 

De leden van de fractie van de P.v.d.A. vroegen de Minister of het 
ontwerp van wet niet helderder zou worden wanneer dit artikel door 
toevoeging zou komen te luiden: «Als lid van de raad kan niet worden 
benoemd, noch herbenoemd een persoon die de leeftijd van zeventig jaren 
heeft bereikt.». 

De leden van de P.S.P.-fractie vroegen naar de reden voor het stellen van 
een leeftijdsgrens. Dit artikel kwam deze leden betuttelend voor. 

Artikel 16 

De leden van de fractie van de P.v.d.A. vroegen zich af of het niet 
gewenst zou zijn het eerste lid van dit artikel zo te verruimen, dat ook 
andere ministers in het geval van adviezen die hun regarderen, personen 
kunnen aanwijzen, die raadsvergaderingen kunnen bijwonen. Te denken valt 
aan bijvoorbeeld de Ministers van Volkshuisvesting en Ruimtelijke Ordening 
en van Volksgezondheid en Milieuhygiëne, wanneer er adviezen gevraagd 
worden waarbij het ruimtelijke, respectievelijk het milieubeleid in het 
bijzonder aan de orde zijn. 

Artikel 18 

De leden van de fractie van de P.v.d.A. vroegen, mede in het licht van 
artikel 7 van het K.B. van 25 februari 1976 tot instelling van een voorlopige 
Algemene Energieraad (De raad kan zich rechtstreeks wenden tot overheids-
diensten, openbare en particuliere instellingen voor het verkrijgen van de 
informatie die hij behoeft) of onder derden in het eerste lid van artikel 18 
(De raad kan zich rechtstreeks tot derden wenden tot het verkrijgen van 
inlichtingen die hij behoeft) ook overheidsdiensten moeten worden 
gerekend. 

De fungerend voorzitter van de commissie, 
Gerritse 

De griffier van de commissie, 
Nieuwenhuizen 
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